
Vo štvrtok 5. februára v 
Klenovci rádio Regina pri
pravovalo nahrávku pre svo
ju obľúbenú reláciu Zvo
ny nad krajinou. Starosta 
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- voľba hlavného kon-
trolóra obce

- Klenovec vo vysie-
laní rádia Regina

- kováči v Klenovci
- pravidelné rubriky
- aktuality
- ocenenia pre našich 
športovcov

Zvony nad kraj inou
obce JUDr. Pavel Struhár 
pre redaktorov tohto známe
ho rádia Marcelu Čížovú a 
Miroslava Debnára pripravil 
pestrý program, ktorý mapo

val život v našej obci, ako aj 
stretnutie so zaujímavými 
ľuďmi, ktorí v každodennom 
živote svojou prácou a záuj
mami prispievajú k jej zveľa

ďovaniu, úspechom a dobré
mu menu.
O tom, že Klenovec je 

obec s prekrásnou príro
dou sa presvedčil už neje
den návštevník a tých, ktorí 
počuli túto reláciu a nikdy v 
Klenovci neboli, určite svo
jim pútavým rozprávaním 
presvedčil paraglidista Ing. 
Peter Hrivnák či turista Mgr. 
František Koldrás. O his
tórii a niektorých známych 
rodákoch rozprával staros
ta obce JUDr. Pavel Struhár 
a zástupkyňa starostu Mgr. 
Blažena Hrušková.

Klenovec, ako ho vidí paraglidista

Obecné zastupiteľstvo volilo hlavného kontrolóra
Vo štvrtok 19. februára sa 

v zasadačke Obecného úra
du v Klenovci konalo riadne 
zasadnutie obecného zastu
piteľstva. Rokovanie viedol 
starosta obce JUDr. Pavel 
Struhár, ktorý na úvod, 
podľa schváleného progra
mu, skontroloval plnenie 
uznesenia a informoval prí
tomných poslancov o čin
nosti obecného úradu od 
posledného zasadnutia obec
ného zastupiteľstva, pričom 
sa zameral, okrem iného, 
najmä na priebeh rokovaní 
o rekonštrukcii cesty dru

hej triedy, ktorá prechádza 
obcou a o zasadnutiach prí
pravného výboru Klenovskej 
rontouky.
Osobitným bodom rokova

nia bolo organizačné zabez
pečenie volieb prezidenta SR 
v obci Klenovec a následné 
schválenie zapisovateliek pre 
jednotlivé okrsky. Poslan
ci obecného zastupiteľstva 
schválili pre okrsok číslo 1 v 
Klube dôchodcov pre obča
nov bývajúcich v domoch 
čísla súpisné až 224 zapi
sovateľku Magdalénu Mon
coľovú. Pre okrsok číslo 2 

v zasadačke obecného úra
du oproti Slovenskej spori
teľni pre voličov bývajúcich 
v domoch čísla súpisné 225 
až 600 zapisovateľku Evu 
Trnavskú a pre okrsok číslo 
3 v Základnej škole Vladimí
ra Mináča pre voličov bývaj
úcich v domoch čísla súpis
né nad 600 zapisovateľku 
Ruženu Kováčovú.
Na základe žiadosti Občian

skeho združenia Athéna v 
Hnúšti poslanci schválili 
fi nančný príspevok vo výš
ke 166 eur pre detský den
ný stacionár, v ktorom sú 

umiestnené aj dve deti z Kle
novca.
Hlavným bodom rokovania 

bola voľba hlavného kontro
lóra obce. V stanovenom ter
míne, čo bolo najneskôr 14 
dní pred dňom konania voľ
by, podalo na obecnom úra
de v Klenovci prihlášku na 
funkciu hlavného kontroló
ra 6 kandidátov: Ing. Edita 
Bartová, Martin Bobrovský, 
Mgr. Zlata Kaštanová, Ing. 
Milan Kilik, Ing. Pavel Licha
nec a Svetozár Šulek.

(pokračovanie na strane 3)

(pokračovanie na strane 2)



*5. februára v Klenovci rá
dio Regina nahrávalo relá
ciu Zvony nad krajinou.

*10. februára sa starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár 
zúčastnil na Úrade práce, 
sociálnych vecí a rodiny v 
Rimavskej Sobote školenia 
k aktivačným prácam.

*12. februára sa na Obvod
nom úrade v Rimavskej So
bote uskutočnilo školenie 
k organizačnému zabez
pečeniu volieb prezidenta 
SR, na ktorom sa zúčastni
la matrikárka obce Ružena 
Kováčová.

*13. februára sa staros
ta obce Pavel Struhár zú
častnil v Hnúšti na stret
nutí prezidenta SR Ivana 
Gašparoviča s primátorom 
Hnúšte a starostami okoli
tých obcí.

*13. februára sa v Tisovci 
konalo slávnostné vyhod
notenie najlepších športov
cov okresu Rimavská Sobo
ta za rok 2008, na ktorom 
sa zúčastnil starosta obce 
JUDr. Pavel Struhár.

*16. februára sa v Klenovci 
konalo zasadnutie Mikro
regiónu Sinec – Kokavsko. 
Obec Klenovec zastupo
val jej starosta a predseda 
mikroregiónu JUDr. Pavel 
Struhár a manažérka mik
roregiónu Milada Kochano
vá.

*16. februára sa starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár 
zúčastnil na zasadnutí Ra
dy Združenia miest a obcí 
Gemera a Malohontu v ob
ci Lenka.

*19. februára sa usku
točnilo riadne zasadnutie 
obecného zastupiteľstva.

*23. februára starosta ob
ce JUDr. Pavel Struhár ro
koval v Rimavskej Sobote 
s Ing. Anetou Vargicovou, 
sekčnou riaditeľkou Mi
nisterstva životného pro
stredia SR ohľadom rekon
štrukcie potoka Klenovčok.

*24. februára sa v zasadač
ke Obecného úradu v Kle
novci uskutočnilo sklada
nie sľubov členov okrsko
vých komisií pre voľby pre
zidenta SR.

*25. februára sa v Klenov
ci uskutočnilo zasadnutie 
programovej komisie Kle
novská rontouka 2009.

*27. februára sa konalo mi
moriadne zasadnutie obec
ného zastupiteľstva.

*28. februára sa uskutoč
nila výročná členská schô
dza Poľovníckeho združe
nia SNP v Klenovci, na kto
rej sa zúčastnil starosta 
obce JUDr. Pavel Struhár.

(bh)
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Udialo sa ... Zastupiteľstvo volilo hlavného kontrolóra

Názor na schválený rozpočet obce
V minulom čísle Klenov

ských novín bola zverejnená 
informácia o decembrovom 
zasadnutí obecného zastu
piteľstva, ktoré sa venova
lo hlavne schvaľovaniu roz
počtu obce na rok 2009 a 
voľbe hlavného kontrolóra 
obce. Voľba kontrolóra mala 
prebehnúť na februárovom 
zasadnutí zastupiteľstva. 
Žiadosti uchádzačov mali 
byť podané do 28. 1. 2009. 
Noviny boli však doruče
né len začiatkom februá
ra. O voľbe nového kontro
lóra obce bola zmienka len 
na Infokanáli jednou vetou 
z uznesenia zastupiteľstva. 
Kontrolór obce je bezosporu 
významná funkcia, a preto 
by jeho zvoleniu malo pred
chádzať dostatočne potreb
ne dlhé časové obdobie na 
podanie žiadostí, zverejne
né na dostupných miestach, 
prípadne oznámené rôzny
mi masovými prostriedkami 
(obecný rozhlas, Infokanál...) 
s prípadnými podmienkami 
pre kandidátov (vzdelanie, 
životopis, potrebné doklady 
a pod.) Tak by bol zabezpe
čený široký výber vhodných 
kandidátov a možnosť voľ
by toho najschopnejšieho. 
Keď pripravujem tento prí
spevok, neviem kto a koľko 
kandidátov je prihlásených 
ani kto bol do funkcie zvo
lený a nechcem sa dotknúť 
novozvoleného kontrolóra, 
ale postup pri voľbe nesved
čí o transparentnosti pri 
výbere a nezodpovedá jeho 
významu a zodpovednosti v 
obci.
Zastupiteľstvo ďalej schvá

lilo nový rozpočet obce. Na 
prvý pohľad sa rozpočet zdá 
v poriadku. Nezaintereso
vaným občanom sa dá len 
ťažko posúdiť, čo sa všet
ko skrýva v jednoduchých 
položkách rozpočtu, ale 
napriek tomu sa mi zdá, že 
rozpočet vo väčšine kapitol 
kopíruje minulé rozpočty a 
málo alebo vôbec neprihliada 

na aktuálne zhoršujúce sa 
klimatické podmienky, ktoré 
si vyžadujú zvýšené náklady 
na prevenciu pred živelnými 
pohromami alebo na prehl
bujúcu sa hospodársku krí
zu, ktorá si vyžaduje šetre
nie vo všetkých oblastiach.
Spomeniem niektoré prí

klady. Každoročne sa opa
kujú prívalové dažde, kto
ré sa nevyhýbajú ani našej 
obci, pri predchádzaní škôd 
je potrebné pravidelne čistiť 
potoky a kanály v obci, ktoré 
hrozia vylievaním a záplava
mi a ohrozujú našich obča
nov obce. Pri týchto prá
cach je niekedy potrebné 
použiť aj ťažšie mechaniz
my, ale na ich zabezpečenie 
je nedostatok financií, a pre
to sa nemôžu použiť. V roz
počte obce som však nena
šiel kolonku vyčlenenú pre 
takúto činnosť. Napríklad v 
kolonke výstavba je uvede
ných 3,32 tisíc eur (100 000 
korún). Neviem, čo sa dá v 
obci pri daných cenách za 
takúto sumu vykonať.
Jednou z najvyšších po

ložiek vo výdavkovej časti je 
kolonka za kultúrne služby, 
činí 57,59 tisíc eur (1 735 
000 korún). Je chvályhod
né, že v našej obci sa dbá 
na kultúru, tradície, uspo
radúvajú sa rôzne kultúrne 
a hudobné festivaly, z kto
rých sú najznámejšie GMFS. 
Je to podujatie, ktoré má už 
celoslovenský charakter a 
isto zviditeľňuje našu obec. 
Ale aj v tejto oblasti sa dá 
šetriť a nepretekať sa s oko
litými obcami okázalosťou 
a veľkoleposťou osláv a pri
tom si nevážime existujúce 
hodnoty, ktoré sú vybudo
vané. Ako príklad uvediem 
amfiteáter, kde už niekoľko 
rokov „straší“ rozpadáva
júci sa plot a posledný prí
pad, na ktorý ma upozor
nili niektorí občania. Okolo 
pódia každý rok pribudne 
nejaká drevená socha, ktorá 
stála nemalú prácu a fantá

ziu umelca – rezbára a isto 
aj finančné náklady. Aký je 
to vzťah a úcta k jeho práci, 
keď od jesene sa jedna socha 
povaľuje po zemi, v snehu, v 
blate a postupne hnije. Pred 
slávnosťami sa možno budú 
robiť nové. Isto by sa všetky 
existujúce sochy dali aspoň 
počas zimného obdobia pre
niesť a uložiť na chránené 
miesto, aby nepodliehali roz
marom počasia a ďalej kráš
lili amfiteáter. Podobne by 
sa mohlo pouvažovať aj nad 
finančne nákladnými ohňo
strojmi, ktoré dvakrát roč
ne si nedovoľujú ani väčšie 
mestá a obce s oveľa vyšším 
rozpočtom.
Isto by sa dalo ušetriť aj v 

iných výdavkoch a ušetre
né financie by sa napríklad 
mohli použiť v zimných 
mesiacoch na rôzne chari
tatívne služby, ako je zria
denie určitého útulku pre 
sociálne slabších spoluob
čanov, kde by mohli prečkať 
aspoň najkrutejšiu zimu, 
prípadne podávať im aspoň 
jedenkrát denne teplé jedlo, 
nápoj, atď. Robia to bežne aj 
iné obce, aby sa predchádza
lo takým prípadom, keď nie
ktorí občania bez prístrešku 
zamrznú, ako sa to stalo aj 
v našej obci v posledných 
rokoch (M. Struhár, Š. Antal 
– Bukveník) a zdá sa akoby 
to nikoho v obci nezaujíma
lo. Ale každý ľudský život 
má svoju hodnotu a nedá sa 
nahradiť žiadnymi peniazmi. 
Aj z týchto dôvodov si mys
lím, že v rozpočte by sa malo 
pamätať aj na takéto prípa
dy, viacej šetriť a presunúť 
aktuálne finančné zdroje 
tam, kde je to najviac treba, 
aby sme sa nemuseli hanbiť, 
že nám počas veľkolepých 
osláv a ohňostrojov zomie
rajú spoluobčania na ulici, o 
ktorých sa nikto nezaujíma.

Mgr. Slavomír Hruška

Podľa Zákona číslo 
369/2004 je predpokladom 
na funkciu hlavného kon
trolóra ukončené minimál
ne úplné stredné vzdelanie. 
Keďže podľa tohto zákona 
súčasťou prihlášky bol výpis 
z registra trestov nie star
ší ako tri mesiace a doklad 
o vzdelaní, podmienky pre 
voľbu splnili len dvaja kan
didáti Mgr. Zlata Kaštanová 
a Martin Bobrovský. Ostatní 

kandidáti nesplnili zákonom 
stanovené podmienky, pre
tože ich prihlášky neobsa
hovali požadované doklady. 
Voľba hlavného kontrolóra 
sa uskutočnila tajným hla
sovaním. Na zvolenie hlav
ného kontrolóra je potrebný 
súhlas nadpolovičnej väčši
ny všetkých poslancov obec
ného zastupiteľstva. Keďže 
bolo prítomných 10 poslan
cov (neprítomná bola Ing. 
Štefánia Dovalová) zhodne 

po 5 hlasov získali obidvaja 
kandidáti, v zmysle zákona 
sa konalo druhé kolo volieb, 
v ktorom získali opäť zhodný 
počet hlasov, a tak o obsa
dení tejto dôležitej funkcie 
musel rozhodnúť žreb, kto
rý na obdobie od 1. marca 
2009 do 28. februára 2015 
určil Martina Bobrovské
ho, ktorý bude túto funkciu  
vykonávať na 0,20 pracovný 
úväzok.

(bh)

(dokončenie zo strany 1)
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Zvony nad kraj inou
Redaktori so svojim mik

rofónom neobišli ani Mater
skú školu Karola Pajera či 
Základnú školu Vladimíra 
Mináča, kde o svojich akti
vitách informovali riaditelia 
týchto škôl Mgr. Ján Roman 
a Oľga Kaľavská, ako aj uči
telia so svojimi žiakmi.
Históriu a činnosť cirk

ví v Klenovci priblížili Mgr. 
Dušan German, senior 
Evanjelickej cirkvi augs
burského vyznania a Mgr. 
Mário Mináč, ako aj kazateľ 
Bratskej jednoty baptistov 

Mgr. Benjamín Uhrín.
Šport a jeho úspechy 

predstavili Ivan Majorský, 
dlhoročný úspešný tréner 
bedmintonu v Klenovci a 
Martin Bobrovský pripome
nul, že hokej nemusí byť len 
výsostne mestským špor
tom, keď sa nájdu zanietení 
ľudia. Činnosť klenovských 
poľovníkov priblížil jeho 
predseda Ján Dovala.
O kultúrnom živote a čin

nosti folklórneho súboru 
Vepor porozprávali chore
ografka a folkloristka Bc. 

Stanislava Zvarová a ria
diteľ Kultúrneho strediska 
v Klenovci Jaroslav Zvara, 
o divadelníctve zase Július 
Molitoris a zo svojej záľu
by – písania básní sa vyznal 
Pavel Brndiar. 
V Klube dôchodcov Anna 

Mlkvíková a Zuzana Medve
ďová „uvarili“ pre posluchá
čov zaujímavé jedlo haluš
ky s kuracou bryndzou.
Skúsení redaktori neo

bišli ani našich majstrov 
remeselníkov rezbára Jána 
Piatera, košikára Ondreja 

Bartu, gubárov Jána Jaka
bšica a Zuzanu Jakabšico
vú.
Marcela Čížová a Miroslav 

Debnár prežili v Klenovci 
náročný deň, ale ako pre
zradili, zvukového materiá
lu si odniesli na tri relácie a 
pripomenuli, že jeho spra
covanie bude určite nároč
né, keďže majú k dispozícii 
len jednu vysielaciu hodi
nu. Prisľúbili však, že nič, 
čo bolo natočené v Klenovci 
sa nestratí a bude použité v 
iných reláciách.

(bh)

(dokončenie zo strany 1)

Názor na schválený rozpočet obce -  reakcia
Ako šéfredaktorka Kle

novských novín som rada, 
že do našej redakcie dostá
vame príspevky, ktoré 
reagujú na dianie v obci. 
Svedčí to o záujme obča
nov. Nebránime sa ani 
kritike, pretože dobrá kri
tika môže pomôcť odstrá
niť nedostatky, objasniť, 
prípadne vyriešiť niekto
ré skutočnosti. Jedným z 
takýchto príspevkov je aj 
článok Názor na schválený 
rozpočet od nášho stáleho 
čitateľa a aj kritika Slavo
míra Hrušku. Určite mu 
nemožno odoprieť úprim
ný záujem a snahu o dob
rý a kvalitný chod a život 
všetkých nás. Keďže nie je 
v silách samosprávy úpl
ne do detailov o všetkom 
informovať svojich obča
nov, môže sa stať, že na 
niektoré kroky poslancov 
obecného zastupiteľstva či 
predstaviteľov obce, budú 
mať skreslený a možno aj 
negatívny názor. Preto mi 
dovoľte, tentokrát z pozí
cie zástupkyne starostu, 
na niektoré postrehy rea
govať. 
Decembrové zasadnutie 

obecného zastupiteľstva, o 
ktorom sme písali v minu
lom čísle Klenovských 
novín sa nezaoberalo voľ
bou kontrolóra obce, a 
tak je logické, že nemohli 
byť zverejnené ani ďalšie  
podrobnosti. Toto zastu
piteľstvo svojím uznese

ním ešte len vyhlásilo jeho 
voľbu a podľa zákona č. 
369/2004 stanovilo pod
mienky pre uchádzačov. 
Uznesenie bolo zverejnené 
na infokanáli, keďže  Kle
novské noviny vyšli neskôr 
ako bol stanovený dátum 
podávania prihlášok do 
tejto funkcie, je len logické, 
že sme oznam o tejto voľbe 
nezverejňovali. Uznávam, 
že obec mohla oznam zve
rejniť samostatne a obvyk
lým spôsobom, ale aj na
priek tejto skutočnosti, boli 
dodržané všetky zákonom 
stanovené časové limity a 
skutočnosť, že prihlášku 
si podalo šesť uchádza
čov, svedčí aj o dostatoč
nej informovanosti. Obvi
nenie z netransparentnosti 
voľby hlavného kontrolóra 
obce je, myslím si, trochu 
prehnané a odvážne. O 
jeho voľbe informujeme v 
osobitnom článku Obecné 
zastupiteľstvo volilo hlav
ného kontrolóra a boli by 
sme tak urobili aj bez tejto 
kritiky, keďže informácie o 
týchto rokovaniach majú v 
Klenovských novinách svo
je stále miesto.
V ďalšom bode sa článok 

Slavomíra Hrušku dotýka 
schválenia rozpočtu a pri
pomína jeho kopírovanie z 
minulého roku. Toto „kopí
rovanie“ je do istej miery 
logické, keďže ani jeden rok 
nie je úplne uzavretým cel
kom a istá kontinuita me

dzi rokmi musí byť zacho
vaná. Tým, že 1. septembra 
2007 nadobudla účinnosť 
parlamentom schválená 
novela zákona o rozpočto
vých pravidlách územnej 
samosprávy, podľa kto
rej sa zavádza programové 
rozpočtovanie v miestnej 
a regionálnej samospráve 
počnúc rozpočtom na roky 
2009 až 2011, je to dokon
ca stanovené aj zákonom. 
A keďže ide o tri roky, taká
to náväznosť je nevyhnut
ná. Okrem toho súčasťou 
takto koncipovaného roz
počtu sú aj aktivity, ktoré 
v našom prípade zahŕňajú, 
okrem iného, rekonštruk
ciu základnej školy, rege
neráciu sídiel, rekonštruk
ciu potoka Klenovčok, 
vodovod a cestu v Novej 
štvrti, dobudovanie vodo
vodu a kanalizácie. Teda 
z uvedeného vidno, že roz
počet pamätá aj na v kri
ticky koncipovanom člán
ku spomínané klimatické 
zmeny. Je len samozrejmé, 
že podrobné znenie roz
počtu naše noviny z pries
torových dôvodov nemoh
li uverejniť, ale občania 
mali možnosť prečítať si 
podrobný a celý rozpočet 
ešte pred jeho schválením 
na obvyklom mieste, čo je 
vývesná tabuľa v priesto
roch obecného úradu a v 
prípade záujmu ho aj pri
pomienkovať. Podrobným 
preštudovaním rozpočtu 
je možné sa dozvedieť, že 

kolonka kultúrne služby 
nezahŕňa len výdavky na 
folklórne festivaly, ale sú 
to výdavky na celkový chod 
kultúry, vrátane platu jej 
pracovníkov a nákladov na 
energie. 
Uvádzané výdavky na 

ohňostroj by sa iste dali 
využiť rôznym spôsobom. 
Je to určite aj vec názo
ru, ale zriaďovať ešte jeden 
útulok v obci, keď máme 
Domov sociálnych služieb 
(v okrese Rimavská Sobo
ta sú  len dve takéto zaria
denia), kde sú umiestňova
ní občania, ktorí sa sami 
nedokážu o seba postarať, 
by bol tiež prílišný luxus. 
Žiaľ, Klenovčania bez stre
chy nad hlavou tam chýba
jú, ale len preto, že sa nedo
kážu prispôsobiť platným 
predpisom tohto zariade
nia. Sama som bola sved
kom, keď takýto občan dal 
radšej prednosť zime a voľ
nosti pred teplom a poriad
kom. Myslím si, že v tom
to prípade obviňovať obec, 
nie je namieste, navyše 
keď takéhoto občana v naj
tuhších zimách odmietne 
prijať vlastná matka. Život 
človeka je vzácny a neopa
kovateľný, a preto by sa 
každý mal k svojmu životu 
správať zodpovedne, ak to 
nedokáže, obec mu môže 
pomôcť, ale musí pre
dovšetkým aj sám chcieť.

(bh)



Keď som v závere mesiaca 
február opäť zavítala do 
Klubu dôchodcov v Klenov
ci, v ovzduší ešte bolo cítiť 
atmosféru príjemného stret
nutia našich „starých mám“ 
a „starých otcov“, ktoré sa 
uskutočnilo pri príležitosti 
Popolcovej stredy, v Klen
ovci nazývanej aj Pirohová 
streda. To preto, že hlavným 
jedlom v tento deň v minu
losti boli pirohy. Keďže sme 
v našej „kuchyni“ pirohy na 
rôzne spôsoby 
už pripravova
li, nebudeme 
sa opakovať. 
Ale ako pripo
menuli, ešte 
sviatočne na
ladené, hlavné or
ganizátorky „pirohového 
stretnutia“ Zuzana Med
veďová a Anna Mlkvíko
vá, týmto obdobím začína 
pôst, ktorý sa v klenov
ských evanjelických rodi
nách prísne nedodržiaval, 
ale aj napriek tomu, si za
spomínali na časy, keď ich 
staré mamy a mamy vari
li jednoduché a zároveň aj 
pôstne jedlá. K pochúťkam 

tohto obdobia patril a ku
kuričianka a medzi deťmi 
veľmi obľúbená kaša s ma
kom.

Kukuričianka
„Prípava kukuričianky 

j e veľmi jednoduchá. 
Po trebujeme asi 2 de
ci kukuričnej kaše, ktorú 
uvaríme približne v jednom 
litri osolenej vody. Uvar
enú kukuričianku dáme 

na ta nier, posypeme 
k r y š t á l o v ý m 
cukrom a pole
jeme roztope
ným maslom. 

Kto chce, môže 
si do prostried

ku kaše priliať 
mlieko.“

Kaša s makom
„Základom tohto netra

dičného jedla sú v osolenej 
vode uvarené zemiaky, z 
ktorých po pridaní masla a 
mlieka vypracujeme hladkú 
kašu. Keď je kaša hotová 
pridáme ešte pomletý mak. 
Kto má rád sladké, môže si 
pridať aj cukor.“

(bh)

Výber chovných král ikov
Ak chceme odchovať kva

litné čistokrvné králiky, 
dôležitý je správny výber 
jedincov do plemenitby. Do 
chovu zaraďujeme len králi
ky zodpovedajúce štandardu 
plemena, preto je potrebné, 
aby sme ho dokonale pozna
li a podľa dôležitosti pozícií 
králiky v našom chove zoš
ľachťovali. Do chovu nezara
ďujeme králiky s nízkou 
hmotnosťou, veľmi vyčnie
vajúcimi panvovými kosťa
mi a samozrejme ani 
s ostatnými chyba
mi, predovšetký m 
s veľkými. Tie
to chyby môžu 
byť až také, že 
sú príčinou neza
radenia králika do cho
vu (výluka). Pri tom nám je 
najlepším pomocníkom vzor
ník plemien králikov, ktorý 
presne popisuje štandardy 
jednotlivých plemien, tak
tiež prípustné i neprípustné 
chyby. Typ samca musí byť 
výraznejší, ako pri samici, 
a to v hlave, ale aj v celom 
tele. Hlava samca musí byť 
širšia, telo kratšie, ale zava
litejšie a širšie. Samica má 
utváranie hlavy jemnejšie, 

užšie. Do plemenitby zara
ďujeme len také králiky, kto
ré zodpovedajú aj ostatným 
pozíciám, sú zdravé, odolné 
a životaschopné, pochádzajú 
z početných hniezd (68 mlá
ďat) od samíc s dobrou mlie
kovosťou a s dobrým mater
ským správaním. Do chovu 
nezaraďujeme zvieratá, ktoré 
prežili kokcidiózu, či iné váž
ne ochorenie. Pamätajme si, 

že každé ťažšie ochore
nie zanechá na zvierati 
stopy. Nikdy nepárime 
rodičov s rovnakými 
chybami, lebo tieto 

sa na potomst
ve ešte výraznej

šie prejavujú. Dbáme, 
aby boli králiky telesne 

aj pohlavne dospelé. 
Tých rodičov, s ktorý

mi máme dobré skúsenosti 
a sústavne dávajú a odcho
vávajú veľmi dobrý chovný 
materiál si ponechávame čo 
najdlhšie. Chovateľom, ktorí 
začínajú chovať králiky, ale aj 
tým, ktorí potrebujú chovný 
materiál na doplnenie alebo 
osvieženie krvi odporúčam, 
aby si králiky nakupovali u 
chovateľov, ktorí pravidelne 
a úspešne vystavujú svoje 
králiky na výstavách.

Rudolf Kaštan
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že každé ťažšie ochore
nie zanechá na zvierati 
stopy. Nikdy nepárime 
rodičov s rovnakými 
chybami, lebo tieto 

ve ešte výraznej
šie prejavujú. Dbáme, 

aby boli králiky telesne 
aj pohlavne dospelé. 
Tých rodičov, s ktorý

Chovateľom králikov

Marec
(pokračovanie)

Musíme si dať pozor, aby 
bol na koreni aspoň jeden 
púčik. Tento spôsob sa vy
užíva hlavne u tých druhov 
černíc, ktoré málo odnožu
jú. Odrezky zasypeme asi 
trojcentimetrovou vrstvou 
sypkej zeminy. Táto zemi
na bude počas zimy chrániť 
sadeničku pred mrazom. Na 
začiatku vegetácie vrstvičku 
odstránime. Kým sadeničky 
zakorenia a vyženú výhon, 
opatrne ich polievame a ple
jeme. Do nasledujúcej jese
ne obyčajne vyrašia a mô
žeme ich presadiť. Napriek 
tomu je výhodnejšie ich za
škôlkovať a po roku vysadiť 
na stanovisko. 
Ďalším spôsobom rozmno

žovania je potápanie vrcho
lov výhonov. Používa sa tiež 
pri druhoch, ktoré málo od
nožujú. Postupujeme tak, že 
výhony koncom júla oblú
kovite ohneme do zeme. Ko
niec zapustíme minimálne 

do hĺbky 10 cm. Výhon v ze
mi zasypeme sypkou zemi
nou, ktorú môžeme oboha
tiť organickým alebo ume
lým hnojivom. V prípade su
chého počasia je potrebné 
výhony polievať. Do jesene 
čiastočne za
korenia. Na jar 
ich môžeme 
presadiť ale
bo zaškôlkovať 
na stanovisko. 
Pri presádzaní 
nie je potreb
né unáhľovať 
sa. Rastlinka s 
lepším koreňo
vým systémom 
má väčšiu ná
dej na ujatie. 
V lnovkov i t é 
alebo hadovité rozmnožova
nie je výhodné pre černice 
s dlhými výhonmi. Už sám 
názov prezrádza, o aký spô
sob ide. Mladý výhon ohne
me asi 10 cm do pôdy tak, 

aby vrchol vyčnieval nad 
zem. Po jeho vymladení ho 
znovu ohneme do pôdy a 
zase ho  necháme vyčnie
vať. Takto môžeme pokra
čovať postupne do jesene. 
Na jar oddelíme jednotlivé 

rastlinky v pô
de. Do jesene 
sú pripravené 
na presádza
nie. Uvedené 
spôsoby vege
tatívneho roz
množovan ia 
zachovávajú 
vlastnosti ma
terskej rastli
ny. 
Rozmnožova

nie generatív
ne, to zname

ná semenami, sa používa 
pri šľachtení nových odrôd 
černíc, nie pri bežnom roz
množovaní. Nová rastlinka 
by zdedila niektoré vlast
nosti oboch krížených dru

hov podliehajúcich genetic
kým pravidlám. Na vysádza
nie sa používajú jednotlivé 
rastlinky. Vysádzať ich mô
žeme ako na jar, tak aj na 
jeseň. Napriek tomu je vý
hodnejšie vysádzanie na jar. 
V zime trpia na nedostatok 
vlhkosti, hlavne počas zím s 
nedostatkom snehu. Jama 
na sadenie stačí menšia a to 
30 x 30 cm.  Nezabudneme 
rastlinku skrátiť na 2 až 3 
očká, čo zníži, najmä v zime, 
potrebu vody. Černice vysá
dzame v spone minimálne 
3 x 1,5 m pri použití opory. 
Tvarujeme ich na opore v 
rôznych lúčovitých verziách. 
Rezom odstraňujeme staré 
obyčajne dvojročné vyrode
né výhony a tvarujeme mla
dé, rodiace. Pod černicami 
stále odstraňujeme  burinu. 
Voči chorobám a škodcom 
sú černice pomerne odolné. 
Aj to je veľká výhoda, ktorá 
ich predurčuje na intenzív
nejšie pestovanie.

Jaroslav Jáchim st.

Okienko záhradkára

Z kuchyne našich starých 
mám
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Prešlo už niekoľko týždňov, 

čo som nastúpil za výpo
mocného učiteľa v Štátnej 
ľudovej škole v Klenovci. Po 
maturite na gymnáziu som 
chcel študovať na vysokej 
škole. Najviac sa mi páčilo 
právo. Myslím, že mám cit 
pre spravodlivosť, čo by som 
vedel uplatniť aj v praxi. 
Keď by som získal teoretické 
vedomosti a osvojil si záko
ny, mohol by som byť advo
kát, právnik alebo sudca.
Bol som v Bratislave a 

na všetko som sa informo
val. Je to náročné štúdium, 
vyžaduje veľa memorova
nia a dobrú znalosť latinči
ny, ale myslím, že by som 
to zvládol. Účasť na pred
náškach nie je povinná, 
len návšteva seminárov sa 
vyžaduje. Keď som si však 
zrátal finančné výdavky na 
cesty do Bratislavy a pobyt 
v hlavnom meste, ako aj 
poplatky za štúdium, zis
til som, že peniaze, ktoré by 
som zarobil popri štúdiu, by 
mi nestačili a rodičia finan
cie na moje vysokoškolské 
štúdium nemajú. Nuž musel 
som sa zrieknuť štúdia prá
va.
Keď som rozmýšľal o tom, 

čo budem robiť, pomohol 
mi pán správca Ján Mon
coľ, ktorý ma po krátkej pra
xi v ľudovej škole v Hačave 
u správcu Kocku prijal za 
výpomocného učiteľa. Práca 
učiteľa nie mi je cudzia. Pop
ri štúdiu na gymnáziu som 
doučoval žiakov alebo som 
ich pripravoval na prijímacie 
skúšky na rôzne školy. Ani 
vyučovanie nie mi je nezná
me. Ako funkcionár Sokola 
a SEM som mával prednáš
ky pre mládež a viedol som 
nácvik spevokolu a telový
chovné cvičenia. Poznám sa 
s viacerými učiteľmi a často 
chodím za nimi do zborov
ne.
Keď mi pán správca pove

dal, že môžem nastúpiť, s 
radosťou som išiel do ško
ly, ktorú som navštevoval 
ako žiak. Bol to však veľký 
rozdiel. I keď som iba výpo
mocný učiteľ a musím sa 
ešte hodne vzdelávať a pri
pravovať na vyučovanie, 
cítim veľkú zodpovednosť 
a snažím sa všetko dôklad
ne robiť. Zatiaľ iba zastupu

jem neprítomných kolegov a 
pomáham pánovi správcovi 
v administratíve.
Aj dnes, hoci je nedeľa, mi 

pán správca povedal, aby 
som prišiel dopoludnia do 
zborovne. Dal mi lepiť šeky 
k nejakému vyúčtovaniu. 
Povedal mi, aby som pri
šiel aj odpoludnia. Odpiso
val som inventár. Keď som 
sa vrátil domov, písal som 
zápisnicu z výborovej schôd
ze Sokola a skoncipoval som 
ďakovný list učiteľovi Euge
novi Wagnerovi. Napísal 
som aj Paľovi Ďurovemu do 
Bratislavy, aby mi vyzdvihol 
doklady z dekanátu Právnic
kej fakulty, ktoré potrebu
jem k žiadosti o pripustenie 
na diferenciálnu maturitu 
na učiteľskom ústave. Len 
keď budem mať pedagogic
kú maturitu, môžem byť 
riadnym učiteľom.
V pondelok som zastupoval 

pána správcu v jeho triede, v 
ktorej sú žiaci 7. a 8. ročníka 
(chlapci). Dopoludnia sme 
mali čítanie, počty, dejepis a 

zemepis. Učilo sa mi celkom 
dobre. Za katedrou som sa 
cítil príjemne. Chlapci ma 
počúvali a reagovali na moje 
otázky. Zistil som, že v triede 
je aj niekoľko nechápavcov. 
Tým sa budem musieť veno
vať osobitne.
Odpoludnia som bol na 

hodine pána učiteľa Pav
la Moncoľa, ktorý mal so 
žiakmi ručné práce. Potom 
prišla pani kolegyňa Čecho
vá a povedala mi, že si máme 
rozdeliť triedu, pretože pán 
správca nepríde. Rozdelenie 
vlastne urobila ona, s kto
rým som súhlasil.
Večer som išiel na priad

ky do Živeny. Zavolal som 
aj kolegov Masojídka a Chu
dobu. Keď sme tam prišli, 
v sále boli len ženy. Neskôr 
prišiel pán správca Helvigh 
s manželkou, Dr. Engler so 
ženou a techničkou, Oľga 
Moncoľová, Zuzuľka Repá
šová, Trutnová, Zúriková a 
Janko Zúrik. Došiel aj pán 
správca Moncoľ a ďalší. Bola 
to veľká spoločnosť, do kto
rej som nevedel zapadnúť, 
preto som v tichosti odišiel 
domov.

(mo)

V klenovskej  škole

Tieto slová v minulosti čas
to vychádzali z úst našich 
mamičiek, starých a pra
starých mám, keď začínali 
rozprávať rozprávku svojim 
deťom, vnukom a pravnu
kom. Nebol rozhlas, ani 
televízia. Rozprávky, poves
ti, legendy a spomienky 
boli významnou zložkou ich 
duchovného života. Odrážal 
sa v nich život ľudu v minu
losti a jeho nálady a pred
stavy o kráse, pravde a spra
vodlivosti. Bola to ľudová 
kultúra, slovesnosť, ktorá 
dala základ našej literatúre 
a umeniu.
Rozprávky boli jednoduché 

prozaické útvary. Väčšinou 
to boli vymyslené a fantas
tické príbehy z neskutočné
ho života, napríklad o démo
noch, o kráľoch, o princoch 
a princeznách, o zvieratách a 
pod. Vyskytovali sa aj realis
tické, humoristické a satiric
ké rozprávky alebo anekdo
ty. Líšili sa svojím vznikom, 
umeleckým podaním a lite
rárnou hodnotou.
Rozprávky zapisovali a 

zhromažďovali zberatelia, 
ktorí ich uchovávali v ruko
pisných zborníkoch, opa
trovali v súkromí a potom 
upravovali, vysvetľovali a 
vydávali tlačou aj pre verej

nosť. V Klenovci boli rozšíre
né rozprávky Pavla Dobšin
ského, evanjelického farára 
z neďalekých Drienčan. Nar
odil sa 
16. mar
ca 1828 
v Slavo
š o v c i 
ach a 
z o m r e l 
22. ok
t ó b r a 
1885 v 
D r i e n 
čanoch.
P a v o l 

Dobšin
ský bol 
náš naj
v ä č š í 
rozpráv
kar a 
význam
ný spi
sovateľ. 
J e h o 
rozpráv
ky ľud 
miloval. Obsahujú veľa fan
tastiky, predstáv a snov o 
živote, o tom, ako by mal 
vyzerať, ako by sa dal lepšie 
a krajšie zariadiť. Fantasti
ka však nebola odtrhnutá 

od konkrétneho života. Jeho 
rozprávky žili medzi ľuďmi. 
Podávali a šírili sa formou 
„od úst k ústam“, prechádza

li z gene
rácie na 
g e n e 
r á c i u , 
udržal i 
sa v ľud
s k o m 
vedomí, 
prezen
t o v a l i 
sa ako 
vhodné 
p r ík l a 
dy pre 
ž i v o t . 
Zapusti
li hlbo
ké kore
ne do 
vedomia 
klenov
s k é h o 
ľudu.
M e d z i 

najobľú
benejšie rozprávky Pav
la Dobšinského patrili: O 
dvanástich mesiačikoch, O 
troch grošoch, Psota, Pamo
daj šťastia, lavička, Popelvár 
najväčší na svete, Zelezník, 

Statočný valach a iné.
Okrem rozprávok naši ľu

dia tvorili a ústne rozširo
vali povesti. Boli to proza
ické útvary čiastočne alebo 
celkom vymyslené. Išlo o 
rozprávanie viažúce sa na 
minulosť. V Klenovci to boli 
povesti o blízkych hradoch a 
vrchoch: povesť o Muráns
kom, Tisovskom a Drienčan
skom hrade, O Maginhrade, 
o rytieroch, o zbojníkoch, o 
Jurajovi Jánošíkovi a jeho 
družine, o jeho pokladoch 
na Vepri, ktoré sa na Jána 
otvárali, o kráľovi Matejovi, 
o husitoch, o Turkoch a iné.
Okrem povestí si ľudia roz

právali legendy s nábožen
skou tematikou: o stvorení 
sveta, o putovaní Krista po 
zemi, o hriešnikoch, o poká
ní a iné. Medzi ľudom boli 
obľúbené aj spomienky na 
prežité roky na vojenčine 
alebo v službe u pánov, na 
vandrovke a pod. Duchov
ný život našich predkov obo
hacovali drobné druhy úst
nej slovesnosti, príslovia, 
porekadlá, ľudové hádanky 
a balady, ako aj piesne nie
len s lyrickou, ale aj histo
rickou tematikou, a vojen
ské a regrútske pesničky.

(mo)

Kde bolo ,  tam bolo . . .

Z denníka uč iteľa Jána Tomu
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Kováči  v  K lenovci
V období medzi prvou a 

druhou svetovou vojnou 
boli remeslá v Klenovci 
rozvinuté na veľmi širo
kej základni. Vynútil si to 
spôsob života, najmä poľ
nohospodárstvo a chov 
dobytka. Traduje sa, že 
obyvatelia obce boli sebe
stační. Vedeli si urobiť na 
seba i do seba, aj všetky 
potrebné veci na každo
denný život. Nakupova
li len petrolej, soľ, tabak 
(dohán), špiritus a sem
tam cukor.

V remeslách to boli kraj
číri, kožušníci (kušnieri), 
čižmári – obuvníci (bolo ich 
vyše 40), súkenníci, plá
tenníci, kolári (tokári), sto
lári, debnári, murári, gar
biari, kováči – podkúvači, 
tkáči pokrovcov (neskoršie 
gúb), mlynári, drevorubači, 
ba našiel sa aj sklenár, hus
liar a kníhviazač. Keď by 
sme vyškrtávali remeslá, 
ktoré už neexistujú, ľahko 
dôjdeme k nule. Pochopi
teľne. Tento okruh remesiel 
doplňoval obchod (sklep) 
a krčma. Drevené vozy a 
pracovné náradie (sersám) 
vyžadovali kumšt kováčov, 
tepelné spracovanie žele
za, správnejšie povedané, 
kujnej ocele. Klepot kladív 
s príklepom sóla alebo vo 
dvojici či trojici bolo počuť 
z viacerých dvorov. Známi 
boli Ján Piater Na jarku, 
Piater v Kamenistom, Pavol 
Mieška v Kapustniciach, 
Ondrej Bálint pri lekárni, 
Michal Antal a Martin Bej
tic v JRD, Koloman Zúrik 
pri Rimave. Dnes zostal len 
jeden kováč, Igor Radič, 
vyučený v JRD.

Kováčske remeslo vyžado
valo fyzickú zdatnosť a 
zmysel pre presnosť, vo 
vyšších nárokoch záľu
bu v umeleckom tvarova
ní. Na podkúvanie koní a 
volov sa vyžadovali osobit
né skúšky. Navyše rozvoj 
strojov na spracovanie pro
duktov, vrátane ich poho
nu, si vyžadoval sebavzde
lávanie. K tomu patrila aj 
osobná serióznosť, zmy
sel pre komunikatívnosť a 

optimizmus. V začmude
nej dielni bola kovadlina 
na hrubom kláte, na dosah 
náradie a vyhňa (ohnisko), 
kde vháňaný vzduch v pla
meni z uhlia rozpaľoval do 
biela či červena oceľ.

Pán majster často sám 
alebo v rytme s jedným či 
dvoma pomocníkmi kova
ním získali žiadaný tvar 
alebo zvar. Tempo udával 
majster, chladnúca oceľ 
vyžadovala rýchle spraco
vanie pri menenej polohe a 
koniec udal majster zvrtnu

tím kladiva na bok. Okrem 
priameho kovania ovládal 
dobrý majster aj finty zvá
rania a kalenia spojeného 
s popúšťaním. Na zváranie, 
ktoré v minulosti neexisto
valo ako elektrické (oblú
kom) alebo plameňom, 
kováči vedeli tenšie kusy 
ocele, najmä plechy, zva
riť pomocou práškového 
boraxu a mosadze. Kale
nie bolo žiadúce na náradí 
pre spracovanie kameňa a 
dreva, tam, kde sa žiadala 
odolnosť záberových bri
tov proti opotrebeniu. Pri 
kalení majster vložil roz

pálený výrobok do vody a 
podľa nabiehajúcich farieb 
v pravý čas tento proces 
ukončil rýchlym schlade
ním. Pre nevhodne získanú 
krehkosť volil popúšťanie 
opakovaným nahriatím a 
schladením. Kedy, koľko a 
ako, to už bol kumšt majs
tra.

Môj otec Koloman Zúrik 
(1888 – 1968) bol kováč, 
podkúvač a strojník parnej 
lokomobily v osade Ráztoč
né. Vyučil sa v Budapeš
ti. Prekonal prvú svetovú 

Kováčska práca Kolomana Zúrika nst. (1888 - 1968) - oplotenie medzi zvonicou a kostolom 
v Klenovci, rok vzniku asi 1936 - 1937

vojnu s jedným zranením. 
Možnože práve remeslo, 
podkúvanie koní, ho ucho
valo pri živote. Cisár pán 
nemal rád automobily, 
naopak, obľuboval kone, 
preto celá armáda bola 
závislá od koní.

Cit pre umelecké kovanie 
uplatnil môj otec vo výko
voch, ktoré slúžia už vyše 
sedemdesiat rokov prak
ticky bez zmeny. Je to níz
ky plot, dlhý asi tridsať 
metrov, medzi zvonicou a 
kostolom a tri zhodné brá
ny do dvorov. Uprostred 

tvarovaním, zašpicatené, 
sú vyrobené lisovaním a 
privarené. Dobré opracova
nie na záver vyvolá dojem 
celistvosti.

Namáhavé ručné kovanie 
ocele sa dá nahradiť kova
ním na buchare. V našej 
oblasti kováčske buchary 
sa nevyskytovali. Majú ich 
v obci Nižný Medzev, sú na 
vodný pohon a slúžia veľ
mi vhodne ako rarita pre 
turistov. Buchary perové 
(Ajax) či pneumatické, to 
už je celkom iná kapitola.

Mgr. Koloman Zúrik

cintorína v Hnúšti je to 
záhradka rodiny Kolesá
rovcov.

Životná odolnosť, pekné 
tvary, určitá majestátnosť 
a pevnosť, ba možno pove
dať, reprezentácia posta
venia majiteľa uviedla už 
teraz kované ploty, mreže 
a zábradlia do módy. Sú 
to však v značnom počte 
imitácie pravej kováčiny. 
Tvarovanie tenších vložiek 
medzi priečky plotu sa robí 
za studena do šablón. Kon
covky priečok s pekným 
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Klenovčania opäť medzi najlepšími športovcami okresu
V marci sa k rozbehnutým bedmintonovým turnajom pridajú čoskoro aj futbalisti. Naše družstvá dospelých a dorastu, 
ktoré po jesennej časti obsadili v V. lige zhodne 12. miesto s rovnakým počtom 11 bodov, začínajú jarnú časť 29. marca. 
Družstvo dospelých privíta na domácom ihrisku hostí z Málinca, dorastenci pocestujú k miestnemu rivalovi z Hnúšte.
Úspechy našich bedmintonistov sa odrazili aj vo výsledkoch ankety o najúspešnejšieho športovca okresu Rimavská 
Sobota za rok 2008. Ich zásluhou mal Klenovec opäť zastúpenie medzi ocenenými. Tu sú ich výsledky z februára.

Trenčín 31.1. - 1.2. 2009
Trenčín bol v dňoch 31. janu

ára a 1. februára dejiskom 
tretieho turnaja najvyššieho 
rangu v kategórii dospelých. 
Na kurte zasiahli do bojov 
v každej disciplíne Romana 
Surová a Denisa Antalová. V 
Trenčíne štartovala aj Domi
nika Rebová, ktorá trénuje 
v Klenovci, no reprezentuje 
Lokomotívu Košice.

V mixe sa umiestnil pár 
VachálekSurová (Spoje Bra
tislava, Klenovec) na 5.–8. 
mieste, keď v stretnutí o 
postup do semifinále hladko 
podľahol 0:2 (10:21, 6:21) na 
sety prešovskému páru Záva
daZ. Orlovská. Druhé kolo 
bolo konečnou stanicou pre 
pár PoláčekSurová (Lokomo
tíva Košice, Klenovec), kto
rý prehral s dvojicou Vachá
lekSurová 1:2 (8:21, 21:19, 
16:21). Antalová hrala po 
boku Turlíka z Lokomotívy 
Košice a táto dvojica vypad
la v druhom kole. Mix sa stal 
korisťou páru MečárBobrov
ská (Slávia ŽU Žilina, Loko
motíva Košice), ktorý vo finá
le zdolal 2:0 prešovský pár 
ZávadaZ. Orlovská.  Barbora 
Bobrovská je odchovankyňou 
klenovského bedmintonu.

Vo štvorhre bola partner
kou Antalovej  Betáková (M 
– Šport Trenčín) a obsadili 
tretie miesto, keď v semifiná
le podľahli páru BobrovskáZ. 
Orlovská (Lokomotíva Košice, 
Prešov) 0:2 (6:21, 14:21). Dvo
jica BobrovskáZ. Orlovská 
triumfovala aj vo finále. Pár  
SurováRebová sa so súťažou 
rozlúčil už v prvom kole.

Vo dvojhre obsadila Rebová 
tretie miesto, pričom lepšie 
umiestnenie nemohla dosiah
nuť, nakoľko na semifiná
lový zápas proti Fašungovej 
(CEVA Trenčín) nenastúpi
la. Práve na rakete spomína
nej Fašungovej stroskotala v 
súboji o postup do semifiná
le Antalová, ktorá trenčian
skej hráčke podľahla 14:21, 
13:21. Surová nestačila v 
zápase o postup do semifi
nále na Halušicovú (BK MI 
Trenčín) a prehrala s ňou 1:2 
na sety (21:16, 16:21, 18:21). 
Antalová i Surová obsadili 5. 
8. miesto.
Ilava 7.2.2009

Najúspešnejšou hráčkou 
tretieho turnaja Grand Prix 
najmladších žiakov (U11), sa 
v sobotu 7. februára stala 
Monika Hrušková. V ilavskej 
športovej hale zvíťazila v mixe, 
kde jej bol partnerom oddie
lový kolega Richard Šmatlák. 
Dvojhru dievčat takisto zvlád
la bez väčších problémov a 
bez straty setu jednoznačne 
zvíťazila. Tretie víťazstvo do
siahla v dievčenskej štvorhre 
a spolu s Drotárovou (Loko
motíva Košice) zvládli túto 
disciplínu viac než bravúrne 
– bez straty setu.

Z chlapcov sa najviac dari
lo Richardovi Šmatlákovi, 
ktorý si zabezpečil víťazstvo 
v zmiešanej štvorhre spolu 
s Hruškovou. V dvojhre pre
hral až v semifinále a obsa
dil tak tretie miesto. Vo štvor
hre chlapcov už taký úspešný 
nebol a spolu s Dáriusom 
Bálintom skončili na 5.
8.mieste.

Najmenej sa darilo tretie
mu zástupcovi klenovské
ho bedmintonu – Dáriusovi 
Bálintovi. V zmiešanej štvor
hre nepostúpil s Lašákovou 
(BC Prešov) z prvého kola. 
Vo dvojhre sa prebojoval do 
tretieho kola, ktoré pre neho 
znamenalo konečné umiest
nenie na 5.8.mieste.
Šurany 8.2.2009
Netradične, v nedeľu 8. 

februára, sa v šurianskej 
športovej hale konal závereč

ný turnaj mladších doras
tencov a dorasteniek zo série 
Grand Prix – Veľká cena Šu
rian. Klenovský bedminton 
na nej zastupovala iba Niko
leta Bálintová. 

Pri neúčasti najlepšej hráč
ky tejto vekovej kategórie 
Denisy Antalovej, sa predsta
vila v mixe po boku Haringa 
(Spoje Bratislava) a počínala 
si vcelku úspešne. Najskôr si 
poradili s párom KišMajerčí
ková (Šurany) v mimoriadne 
vyrovnanom zápase 2:1 na 
sety (29:27,22:24 a 21:19). 
V boji o postup medzi šty

Romana Surová sa stala treťou najúspešnejšou športovky-
ňou okresu za rok 2008 v kategórii dorastencov

sety (11:21, 21:16, 22:20). 
Vo finálovom zápase dvojica 
BálintováBottková nestačila 
na dvojicu PálešováŠkultéty
ová (obidve BK MI Trenčín) a 
po prehre 2:0 na sety (16:21, 
21:23) obsadila druhé mies
to.

V pavúku dievčenskej dvoj
hry mala najmladšia účast
níčka Veľkej ceny, ešte len 
trinásť ročná Nikoleta Bálin
tová v prvom kole voľný žreb. 
V druhom kole presvedči
vo zvíťazila nad Kováčovou 
(Spoje Bratislava) v dvoch 
setoch (21:4, 21:8) a v treťom 
nečakane druhú nasadenú 
Jargašovú (MŠport Trenčín) 
v dvoch setoch (21:16, 21:17). 
V zápase o postup do finá
le sa stretla s Pálešovou (BK 
MI Trenčín), ktorej podľahla v 
dvoch setoch (18:21, 19:21). 
V konečnom účtovaní tak 
obsadila tretie miesto.
Prešov 14. - 15.2.2009
V sobotu 14. februára sa v 

Prešove uskutočnili Oblast
né majstrovstvá Sloven
ska v bedmintone mladšie
ho žiactva. Zúčastnilo sa 
ich aj osem hráčov Družs
tevníka Klenovec. O tituly 
oblastných majstrov bojova
li Ivan Hruška, Marek Hin
ca, Andrej Marcišiak, Marek 
Trnavský,Michaela Čajková, 
Renata Surová, Ivana Lásko
vá a Monika Hrušková.

V zmiešanej štvorhre sa 
nepodarilo najvyššie nasa
denému páru HruškaSuro
vá obhájiť pozíciu nasadenej 
jednotky. V semifinále nedo
kázali zdolať pár Balucha
Hrušková (Široké, Klenovec) 
a podľahli jej v troch setoch 
1:2 (21:18,10:21,18:21). Kle
novský pár tak obsadil tretie 
miesto. Pár  BaluchaHruš
ková bol už v ďalšom súboji 
menej úspešný a po prehre 
s dvojicou KašelaLukačíno
vá (ATU Košice,Lok. Koši
ce) 0:2 na sety (9:21,12:21) 
obsadil striebornú priečku. 
Na tretej pozícii skončil ďal
ší klenovský pár Marcišiak
Čajková, ktorý v semifinále 
prehral s víťazmi tejto disci
plíny KašelaLukačínová 0:2 
na sety (13:21,16:21). Pre 
dvojicu HincaLásková sa 
stalo konečným tretie kolo. 
Trnavský v zmiešanej štvor
hre nenastúpil.

ri najlepšie dvojice im však 
cestu zahatala druhá nasa
dená dvojica DemínPálešo
vá (Šurany, BK MI Trenčín) 
a prehrali s ňou 0:2 na sety 
(16:21, 20:22). Klenovsko
bratislavský pár tak obsadil 
konečné 5.8.miesto.

V dievčenskej štvorhre hra
la Bálintová po boku Bott
kovej (MŠport Trenčín), s 
ktorou v tejto disciplíne v 
sezóne 2006/2007 získala 
striebornú medailu na MSR 
v kategórii mladších žiačok. 
V prvom kole mala dvojica 
voľný žreb. V druhom kole 
hladko zvíťazila nad dvoji
cou LiškováBenková (BK MI 
Trenčín, Lokomotíva Bánov) 
2:0 na sety (21:6, 21:4) a v 
nervydrásajúcom semifinále 
zdolala prvú nasadenú dvoji
cu JargašováMayerová (obi
dve MŠport Trenčín) 2:1 na 

(pokračovanie na strane 8)
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Štvorhra chlapcov mala 
nečakaných víťazov, keď 
na najvyššiu pozíciu vystú
pila dvojica HruškaKaše
la (Klenovec, ATU Košice). 
Vo finálovom súboji porazila 
dvojicu LiptákBinder (obid
vaja ATU Košice) 2:0 na sety 
(21:17,21:19). Dvojica Hin
caMarcišiak vystúpila na 
bronzovú priečku po prehre s 
dvojicou neuspešných finalis
tov LiptákBinder 0:2 na sety 
(16:21, 17:21). Trnavský s 
Antalom (Hnúšťa) skončili na 
5.8.mieste.

O finálový súboj v tejto veko
vej kategórii sa v dievčenskej 
štvorhre už tradične postara
li klenovské hráčky. Tentoraz 
sa z víťazstva tešila dvojica 
LáskováSurová. Vo finálo

vom súboji  porazili dvojicu 
ČajkováHrušková 2:0 na sety 
(21:14,23:21).

V dvojhre chlapcov sa 
najďalej prebojoval Hruška. 
V treťom kole mu dal v dvoch 
setoch stop Demčák (BC Pre
šov) 19:21 a 14:21. Po preh
re tak skončil na 5.8.mieste. 
Marcišiak a Hinca ukončili 
svoje súboje v druhom kole  a 
Trnavský v kvalifikácii.

Čajková vystúpila na naj
vyšší stupeň po výhre nad 
oddielovou kolegyňou Lásko
vou 2:0 na sety (21:17,21:16). 
Hrušková a Surová ostali pred 
bránami semifinále a obsadili 
tak 5.8. miesto.

Prešov sa v nedeľu 15. febru
ára stal dejiskom oblastných 
majstrovstiev Slovenska
východ zmiešaných družstiev 

žiakov. Po vlaňajšom postupe 
na Majstrovstvá Slovenska sa 
očakávalo, že tak tomu bude 
aj teraz. Družstvu v zložení 
Ivan Hruška, Richard Šmat
lák, Martin Palúš, Nikole
ta Bálintová, Ivana Lásková, 
Michaela Čajková, Renata 
Surová a Monika Hrušková 
sa však cieľ nepodarilo spl
niť.

V prvom stretnutí sa mladí 
klenovčania stretli s hrachov
ským zmiešaným družstvom, 
ktoré postúpilo na oblast
né majstrovstvá ako dru
hé družstvo krajských majs
trovstiev. Klenovčania bez 
väčších broblémov zvíťazili 
7:0 a prebojovali sa do ďal
ších bojov. 

Vo finálovej skupine sa 
postupne stretli s družstvom 

zo Širokého, ktoré porazi
li v napínavom súboji 4:3. 
V priamom súboji o postup 
na Majstrovstvá Slovenska 
s družstvom košického ATU 
však už klenovskí hráči nebo
li úspešní a prehrali stret
nutie 3:4. Posledné stretnu
tie odohral klenovský tím s 
domácim BC Prešov. Ani v 
tomto stretnutí sa prekvape
nie nekonalo a prehrou 1:7 sa 
s turnajom rozlúčili.

Hrachovskému družstvu sa 
na turnaji nedarilo a všet
ky svoje stretnutia prehralo 
zhodne 7:0.

Na majstrovstvá SR postu
pujú BC Prešov a ATU Koši
ce, naše družstvo obsadilo 
3. miesto, Hrachovo skončilo 
posledné.

Richard Bálint

Klenovčania opäť medzi najlepšími športovcami okresu
(dokončenie zo strany 7)

Vo štvrtok 19. februára sa 
v kongresovej sále Obvodné
ho úradu v Banskej Bystrici 
konalo slávnostné oceňova
nie najúspešnejších repre
zentantov škôl a školských 
zariadení v zriaďovacej 
pôsobnosti Banskobystric
kého samosprávneho kra
ja za rok 2008. Ocenených 
bolo 60 študentov, ktorí sa 
umiestnili na prvom mies
te v celonárodných a me
dzinárodných súťažiach za 
oblasť vzdelávaciu, umelec
kú, kultúrnu a športovú.
Za účasti štátneho tajom

níka Ministerstva dopra
vy, pôšt a telekomunikácií 
SR a podpredsedu BBSK 
pre hospodársky rozvoj Ing. 
Dušana Švantnera, riaditeľa 
Úradu BBSK Ing. Jána Mar
cineka, predsedu Územnej 
školskej rady PhDr. Igora 
Presperína, CSc., predsedu 
Krajského školského úradu 
v Banskej Bystrici RNDr. 
Ladislava Topoľského, ako 
aj poslancov BBSK a ria
diteľov stredných škôl pre
vzala riaditeľka Gymnázia 
Mateja Hrebendu v Hnúšti 
PhDr. Margita Féderová z 
rúk predsedu Banskobyst
rického samosprávneho 

kraja docenta Ing. Milana 
Murgaša, CSc. a vedúceho 
Odboru vzdelávania a ľud
ských zdrojov Úradu BBSK 
Ing. Milana Martiša Oce
nenie za starostlivosť o roz
voj talentov Banskobystric
kého samosprávneho kraja. 
Ocenenie získali len tri 

organizácie a Gymnázium 
Mateja Hrebendu bolo med
zi nimi. Podiel na tomto 
výnimočnom úspechu mali 
klenovské bedmintonistky, 
študentky osemročného 
štúdia Dominika Rebová, 
Romana Surová, Katarína 
Balciarová a Denisa Antalo
vá, ktoré na majstrovstvách 
sveta školských družstiev 
v bedmintone na španiel
skom ostrove Menorka pod 
vedením Mgr. Jána Štefáni
ka v silnej medzinárodnej 
konkurencii družstiev z Čí
ny, Tajvanu, Turecka, Bul
harska, Škótska, Belgicka, 
Francúzska, Veľkej Britá
nie, Saudskej Arábie, Ta
lianska a Španielska vybo
jovali 5. miesto a zaslúžili 
sa o medzinárodný úspech 
nielen svojej školy a mater
skej TJ Družstevník Kleno
vec, ale aj Slovenska.

(bh)

13. apríla sa v Mestskom 
kultúrnom stredisku v 
Tisovci vyhodnocovali naj
úspešnejší športovci okre
su Rimavská Sobota za rok 
2008. Medzi najlepších špor
tovcov okresu zavítal aj pre
zident Slovenskej republiky 
Ivan Gašparovič. Moderátor
kou programu bola Jarmila 
Lajčáková – Hargašová.
Klenovský bedminton mal 

na vyhlasovaní dvojnásobné 
zastúpenie. V dorasteneckej 
kategórii sa na treťom mies
te umiestnila Romana Suro
vá, ktorá sa v minulej sezóne 
stala majsterkou Slovenska 
a na viacerých turnajoch 
Grand Prix stála na stup

ňoch víťazov.
Medzi najúspešnejšie ko

lektívy sa zaradilo aj bed
mintonové družstvo, kto
ré pod hlavičkou Gymnázia 
Mateja Hrebendu v Hnúšti 
štartovalo na Majstrovstvách 
sveta školských družstiev. 
Družstvo v zložení Dominika 
Rebová (kapitánka), Romana 
Surová, Katarína Balciarová 
a Denisa Antalová obsadi
lo konečné 5. miesto, čo je 
po účasti Evy Sládekovej na 
Olympijských hrách v Pekin
gu druhý najväčší úspech 
slovenského bedmintonu.

Richard Bálint

Ocenenie Gymnáziu M. Hrebendu Najúspešnejší športovci okresu


